
   

 

SW-OR.0012.43.2023 

Protokół z posiedzenia  

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

w dniu 19 października 2023 r. 1 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 
 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 20.09.2023 r. 

3. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

zawarcia Memorandum o porozumieniu pomiędzy Województwem Śląskim 

i Rządem Walii. 

4. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, otworzyła posiedzenie Komisji, przywitała wszystkich zebranych. 

Porządek posiedzenia przyjęto jednogłośnie. 

 

Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 20.09.2023 r. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku pytań i uwag, poddała projekt protokołu pod głosowanie: 

(ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 1). 

 

Ad. 3. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie zawarcia 

Memorandum o porozumieniu pomiędzy Województwem Śląskim i Rządem Walii. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, 

pani Aleksadra Samira-Gajny, przedstawiła prezentację dotyczącą regionu Walii. 

                                                 
1 Decyzją Przewodniczącej Komisji posiedzenie odbyło się w trybie zdalnym. 



   

 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zapytał o zgodę Ministerstwa Spraw Zagranicznych na podpisanie 

porozumienia z rządem innego państwa; zapytał także o udział osób pochodzących 

z województwa śląskiego w Polonii zamieszkującej Walię oraz o zakres dotychczasowej 

współpracy z Walią. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wyjaśniła, że w samych materiałach dostarczonych członkom Komisji jest 

informacja o zawieraniu porozumienia po uzyskaniu zgody ministra właściwego do spraw 

zagranicznych. Odwołała się także do uzasadnienia do projektu uchwały, w którym mowa 

była o dotychczasowej współpracy. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, 

pani Aleksadra Samira-Gajny, powiedziała, że początkowo była to współpraca przy 

wejściu Polski do Unii Europejskiej, następnie dwa projekty designerskie, także GIG 

posiada podpisane porozumienie, nadal aktywne, a Uniwersytet Śląski podjął współpracę 

z jednym z walijskich uniwersytetów. Aktualne nowe porozumienie to będzie „nowe 

otwarcie”. Wcześniejszy zakres współpracy był dużo mniejszy niż obecnie planowany. 

Sprawdzimy informacje o Polonii. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, poprosił o konkretne szczegóły. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, zaproponowała radnemu złożenie zapytania lub interpelacji, tak aby 

poszczególne departamenty mogły odpowiedzieć szczegółowo w zakresie ich 

dotyczącym. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Piotr 

Bańka, odniósł się do problemu likwidacji kopalń w obu regionach. Zwrócił także uwagę, 

że radny powinien móc uzyskać informacje również w czasie posiedzenia Komisji, a nie 

tylko drogą interpelacji. Posiedzenie Komisji dotyczy konkretnej współpracy i na takie 

spotkanie powinny być przygotowane informacje. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, 

pani Aleksadra Samira-Gajny, powiedziała, że porozumienie podpisano w 2002 roku 

w Cardiff. W 2003 roku w województwie śląskim odbyła się konferencja i seminarium 

z udziałem Walijczyków, dotycząca pozyskiwania funduszy europejskich. W tym samym 



   

 

roku ambasador oraz konsul honorowy Wielkiej Brytanii złożyli wizytę marszałkowi 

województwa śląskiego. W 2004 roku marszałek województwa odwiedził Cardiff 

na zaproszenie premiera Walii – w 2005 miała miejsce rewizyta. W kolejnych latach 

realizowano programy Design Silesia oraz Design 2 Silesia – Urząd Marszałkowski był 

liderem projektu, a partnerami Ars Cameralis, Akademia Sztuk Pięknych, Politechnika 

Śląska i Zamek Cieszyn. Od 2004 roku Główny Instytut Górnictwa posiada porozumienie 

(prolongowane w roku 2012 na czas nieokreślony), dotyczy ono wspólnego udziału 

w programach badawczych, wymiany wiedzy i wymiany osobowej. Uniwersytet Śląski 

współpracował z Aberystwyth Uniwersity w ramach programu ERASMUS. Instytut Fizyki 

Politechniki Śląskiej prowadzi współpracę z tym samym uniwersytetem. Od dwóch lat 

odbywają się spotkania online z Urzędem Marszałkowskim dotyczące gospodarki. Śląskie 

Centrum Obsługi Inwestora i Eksportera obsługuje również inwestorów pozyskanych 

dzięki współpracy z rządem walijskim i jego instytucjami. Marszałek województwa odbył 

wizytę w Walii, a w tym roku miała miejsce rewizyta podczas Europejskiego Kongresu 

Gospodarczego, połączona z przejazdem na Jurę Krakowsko-Częstochowską i poznaniem 

innych atrakcji turystycznych. Współpraca jest silna właśnie w obsarze turystyki, jest 

także misja gospodarcza do Walii, gdzie są przygotowane spotkania z partnerami. 

Przyszła współpraca powinna być dużo bardziej intensywna, ponieważ chcemy stworzyć 

plany współpracy w wielu zakresach gospodarczych z konkretnymi projektami do 

realizacji z rządem walijskim i instytucjami otoczenia biznesu. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Tadeusz 

Sławek, pokreślił, że współpraca w zakresie designu, sztuk pięknych i edukacji była 

bardzo prężna i szkoły wyższe były zainteresowane jej kontynuacją. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zapytał, dlaczego województwo powraca do tej współpracy dopiero na koniec 

kadencji, oraz zapytał o wymianę biznesową pomiędzy firmami – czy są jakieś efekty, jeśli 

chodzi o wymiar gospodarczy. Jak będzie wyglądała wymiana kulturalna? Czy będą 

angażowane też inne niż wojewódzkie instytucje kultury (np. zespoły uczelniane czy 

amatorskie)? 

Zastępca Dyrektora Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, 

pani Aleksadra Samira-Gajny, wyjaśniła, że porozumienie dotyczy bardziej turystyki, 

nauki, gospodarki i transformacji regionu. 



   

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku dalszych pytań i uwag, poddała projekt uchwały pod 

głosowanie: 

(ZA – 9, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 4. 

Sprawy różne. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, przypomniała o przesłanej wszystkim informacji o działalności 

województwa w zakresie współpracy zagranicznej za czas od czerwca do września  2023 

roku. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, poprosił o kolejne takie informacje za następne okresy oraz zapytał 

o posiedzenie Komisji planowane w Brukseli. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wyjaśniła, że wyjazd nie jest odwołany, ale przesunięty 

(najprawdopodobniej na początek przyszłego roku), być może chętnych będzie więcej. 

/Wyjaśniono, że informacja o wyjeździe i prośba o deklaracje udziału radnych została 

wysłana do wszystkich członków Komisji 27 czerwca./ 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, poprosił, aby materiały za kolejne okresy zawierały także informacje 

o delegacjach zagranicznych i delegacjach przyjmowanych w województwie, oraz 

o planach w tym zakresie. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku dalszych pytań i uwag, zamknęła posiedzenie Komisji. 

 
 
 
 
Maria Materla 
Przewodnicząca Komisji 
Współpracy Zagranicznej 
i Integracji Europejskiej 

Protokół sporządziła 
Ewa Blondzik 


